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Naj živi Slovenska skupnost!
Ob 50-letnici ustanovitve 
SSk na Goriškem 

 
Leta 1975 se je formalno začela 

zgodovina Slovenske skupnsoti na 
Goriškem, ko se je v Katoliškem 
domu sestal zbor volivcev lipove 
vejice in odločil, da bo politična 
načela demokratične pluralistične 
ureditve ter samostojnega nasto -
panja slovenske narodne skupnosti 
na goriškem od slej uresničeval z 
novo stranko, in sicer SSk. Mineva 
50 let od tistega leta in tistih zgo -
dovinskih premikov, ki so prav za -
prav močno spremenili poli tično 
sceno in delovanje Sloven cev v 
Italiji. Širši zbor volivcev je 15. 
februarja tistega leta sprejel osnutek 
statuta in ga odobril, 1. marca je 
potekal prvi redni občni zbor oz. 
pokrajinski kongres in nato 13. 
marca prva seja novoizvoljenega 
sveta SSk, kjer je bilo izbrano 
vodstvo. Funkcije so zasedali An -
drej Bratuž, Rado Bednarik, Da m -
jan Paulin, Marjan Terpin, Sta ni slav 
Klanjšček, Marija Ferletič, Karlo 

ših še vedno aktivnih političnih 
strank v Italiji,” je ob začetku svoje -
ga slavnostnega govora dejal goriški 
pokrajinski tajnik David Grinovero. 
Spomnil je na Slovensko demo krat -
sko zvezo, predhodnico stranke, ki 
je delovala in skrbela za slovensko 
narodno skupnost že od leta 1947. 
Pravzaprav je pravi čudež, da je 
mala stranka preživela vse pretrese 
italijanske politike v teh desetletjih. 
Preživela je tudi hude udarce, ki bi 
lahko pomenile konec obstoja, “a ta 
se je na koncu ohranila, okrepila in 
nadaljevala svojo pot… Uspešno 
smo nadaljevali naše poslanstvo v 
prid naši skupnosti in našemu 
teritoriju,” je poudaril pokrajinski 
tajnik, ki je navedel uspehe stranke 
v zadnjem letu na pokrajinski ravni, 
med temi gre poudariti zmago na 
volitvah v števerjanski in dober -
dobski občini. Za izvoljene SSk 
pomeni politika predvsem angaži -
ranost in požrtvovalno delo za 
skupno dobro, ne pa strmenje po 
stolčkih, je spomnil Grinovero. “Za 
vse uspehe, ki smo jih dosegli v teh 

Bresciani, Emil Valentinčič, Vla -
dimir Sturm, Roman Di Battista.  
Stranka je nato preko sekcij razširila 
delovanje po celi goriški pokrajini 
in se korenito uveljavila v našem 
prostoru s samostojno politično 
potjo, ki jo razlikuje še danes. Na te 
in druge mejnike so se spomnili na 
zasedanju goriškega pokrajinskega 
sveta v četrtek, 13. marca, ki je bil 
zaradi jubileja posebno prazničen. 
Stranka se je ob tej priložnosti 
zahvalila dolgoletnim aktivnim  
čla nom, ki so z njihovim priza de va -
njem, časom in poslanstvom pri  po -
mogli rasti in delovanju stran ke 
lipove vejice. Priznanje so prejeli 
Gianni Manià, Bernard Spazzapan, 
Avguštin Devetak, Kri stian Tom -
masi, Julijan Čavdek, Aldo Jarc, 
Marko Jarc, Dario Bertinazzi, Sil -
van Primožič, Franca Padovan, Flo -
rijan Lango, Simon Komjanc in 
Robert Princic.  

“Za nami je dolga 50-letna pot 
samostojnega političnega delovanja 
Slovenske skupnosti, Lahko s pono -
som rečemo, da smo ena najstarej -

desetletjih, gre v prvi vrsti seveda 
zahvala vsem članom in aktivistom, 
ki prostovoljno žrtvujejo svoj prosti 
čas za narodov blagor,” je še dejal 
in ob koncu tudi ocenil sedanjo 
politično sceno: “Na državni in  
lo kalni ravni včasih čutimo, da 
prevladuje velika zmeda. Smo v o b -
dob ju kričane politike, brez pravih 
vsebin.  

Mi se v takem načinu poli tičnega 
delovanja ne znajdemo, saj smo 
navajeni resnih, utemeljenih pristo -
pov in reševanja konkretnih pro -
blemov. Tako bomo tudi na da  lje- 
 vali.” 

Med gosti oz. predstavniki stran -
ke lipove vejice so svoj pozdrav 
prinesli tudi deželni tajnik SSk 
Marko Pisani, deželna tajnica Ful -
via Premolin, deželni predsednik 
Damijan Terpin in tržaški pokrajin -
ski predsednik Pavel Vidoni.  

Pisani je povedal, da je pot 
stranke jasna, tako kot so jasna nje -
na načela in vrednote, ki jih je treba 
posredovati mlajšim genera cijam. 
Zahvalil se je vsem izvolje nim in 
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male občine in željo nekaterih po 
ukinitvih teh malih, a dragocenih 
realnosti. “Družba se spreminja, tako 
tudi vaške realnosti, prebivalstvo ni 
več le slovensko govoreče in po -
sledice demografskega padca so 
vidne. Tako pri stranki SSk kot tudi 
pri vodenju malih Občin je treba zato 
biti drzni in imeti pogled uprt v pri -
hodnost.” 

je prisotnim dejal Bandelj, to je treba 
posredovati tudi mlajšim gene -
racijam. Mlade, po mnenju Ban dlja, 
je treba tudi seznaniti s potrebami 
naše narodne skupnosti, oni pa 
povedati, katere so njihove potrebe. 
Zato so izzivi pred nami številni.  

V stranko je prišel nov veter, v 
njej so pogledi in mnenja različni, kar 
odpira številna vprašanja in to je zelo 

tivno, je povedal svetnik, ki je nave -
del, kolikokrat so opozorili na marsi -
katero odprto vprašanje, ki ga je 
potem večina prezrla ali rešila vrsto 
let kasneje in si prisvojila zasluge. 
Pomoč na politični ravni za rešitev 
večjih težav je treba iskati pri tistih, 
ki ta odprta vprašanja lahko rešijo, 
npr. Dežela. Pogajati se je treba s 
tistimi, ki so na vladi, ne glede, če so 
na desni ali na levi, je poudaril 
Tommasi, “saj gre za dobrobit ob ča -
nov in Slovencev”.  

Neodvisni županski kandidat 
Peter Ferfoglia, ki je slavil na dober -
dobskih volitvah, je povedal, kako se 
je približal politiki in to zato, da bi kaj 
spremenil v svojih domačih krajih. 
Prepričali so ga znanci in tudi pred -
stavniki SSk, ki so v njem videli 
pravo osebo, ki bi vodila občino. 
Odprtih vprašanj je v Občini Dober -
dob veliko, težave so predvsem s 
tehničnim uradom oz. z iskanjem 
usposobljenih uslužbencev, je dejal 
Ferfoglia. Vstop v lokalno politično 
sceno zato ni bil enostaven, “podpore 
pa imam veliko,” je še dodal župan, 
ki je pohvalil delo občinskih odborni -
kov, svetnikov in usluž bencev. Za -
hvalil se je tudi SSk in njenim 
pred   stavnikom za dobre odnose, saj 
so vedno na razpolago za nasvete in 
so mu med drugim odprli vrata za 
tesnejše stike z deželno upravo, ki je 
za reševanje odprtih vprašanj bistve -
nega pomena.

SSk posluša občane in se pogovarja z vsemi  
za dobrobit slovenske narodne skupnosti 

Walter Bandelj, Marjan 
Drufovka, Peter Ferfoglia 
in Kristian Tommasi 
 

V sklopu 50-letnice SSk na Go -
riškem je v prostorih Kulturnega 
centra Lojze Bratuž potekala zani -
miva okrogla miza, ki so jo soobli -
kovali predstavniki SSk v po sa mez- 
 nih občinah na Goriškem, in sicer 
župan Občine Števerjan Marjan 
Drufovka, župan Občine Doberdob 
Peter Ferfoglia, svetnik občine 
Gorica Walter Bandelj in svetnik 
Občine Sovodnje Kristian Tommasi.  

Predstavniki so s prisotnimi delili 
nekaj spominov o stranki, opisali pa 
so tudi, kako so se začeli udejstvovati 
na politični sceni in katere so pereče 
tematike in odprta vprašanja v 
posamezni občinski realnosti. 

Marjan Drufovka se je s hva lež -
nostjo spomnil na predhodnico šte -
verjanske sekcije SSk, Kmečko 
delavsko zvezo za Števerjan, ki je 
imela veliko skrb za občane na več 
področjih, posebno pozornost pa za 
kmečko življenje v vasi. Vrednote in 
prizadevanja te zveze so ostali temelji 
v novonastali stranki lipove vejice. 
Drufovka se je nato spomnil na prve 
korake v politiki in kako so mu bile 
za zgled osebnosti, kot sta bila 
Hadrijan Corsi in Dominik Humar. 
Med aktualnimi odprtimi vprašanji pa 
se je dotaknil upravnih težav, ki imajo 

aktivistom v stranki, ki opravljajo 
neprecenljivo delo. 

Okrogle obletnice so čas, ko 
razmišljamo o prehojeni poti a si 
tudi nabiramo moči za nove izzive 
in naloge, ki se jih moramo lotiti 
skrbno in odgovorno in vedno s 
pogledom, uprtim v prihodnost in 
iskanjem pravih in lojalnih partner -
jev, je v pozdravu povedala Fulvia 
Premolin. Omenila je sogovornike 
v Južno Tirolski ljudski stranki, s 
katerimi stranka redno in plodno 
sodeluje. V tem smislu so s SVP 

dosegli amandma o omembi jezi -
kovnih manjšin v ustavnem zako -
nu, uspešno nastopili na evropskih 
volitvah, predsednik Damijan Ter -
pin pa je s pomočjo južnotirolskega 
senatorja Mainharda Durnwalderja 
izposloval  sestanek z ministrom za 
šolstvo Valditaro in rešil krčenje 
naše slovenske šolske mreže. 
“Stran ka Ssk, po svojem izvoru 
zbir na, se je vedno zavzemala za 
ohranjanje in optimalni razvoj slo -
venske narodne skupnosti ter za 
njen samostojni politični nastop. Še 

danes je to njena prvenstvena vloga 
in ne sme presenetiti, da so odnosi 
stranke Ssk do matične in italijan -
ske države državniškega tipa, kar 
pomeni, da se njeni predstavniki 
pogovarjajo z vsemi oblastmi. Trdi -
ti, da je Ssk oportunistična ali da se 
pomika proti desni, je nere snično in 
zavajajoče,” je izposta vila tajnica, 
ki je ob koncu voščila goriški 
sekciji ob obletnici, “ki prinaša 
upanje in srčnost, moč povezovanja 
in sodelovanja, strpnosti in iskanja 
prave usmeritve, ki naj temelji na 
plemenitem namenu ohranjanja 
lastnih korenin in lastne biti.”  

Da so aktivisti pri Ssk živ del in 
moč stranke lipove vejice je pou -
daril tudi Terpin. Brez teh stranka 
ne more živeti. Stranka nima ideo -
loških ciljev, je poudaril predsednik, 
je zvesta načelom samobitnosti, 
demokracije in slo ven stva, zato da -
nes še obstaja. Mattarella in Pahor 
sta dokončno pokopala stara na -
sprotja in poskrbela za spravni 
trenu tek, je mnenja Terpin, ki je 
prepričan, da če stranka ne bo 

prezrla in pozabila svoja načela in se 
bo znala prilagajati novim situa -
cijam, ki se neodvisno od nje 
prikazujejo v politiki, bo tudi vna -
prej uspešna. Da moramo ostati 
zvesti našim vrednotam in idealom 
slovenstva, je poudaril tudi Vidoni, 
ki je dejal, da mora stranka slediti 
poti svojih ustanoviteljev.  

Na večeru je spregovoril tudi 
Karlo Bresciani, ki je bil med 
ustanovitelji goriške sekcije SSk. S 
prisotnimi je delili osebne spomine 
predvsem o takratni politični sceni, 
o ostrih napadih, ki so jih bili 
deležni od levičarjev, a tudi močni 
želji o novem političnem subjektu, 
ki bi prevzel vajeti goriške slo -
venske politike. Ideja se je rodila 
čisto naključno v kavari v pogovoru 
z Marjanom Terpinom. Mlajša ge -
neracija se je nato pogovorila s  
ta kratnimi vodilnimi politiki in 
misleci kot so bili Martin Kranner, 
Anton Kacin, Avgust Sfiligoj in 
nato se je končno rodila stranka na 
Goriškem, ki živi in plodno deluje 
še danes.

konstruktivno, je povedal Bandelj, ki 
je sklenil, da je pomembno, da cilj 
mora ostati vedno jasen… Delati v 
dobrobit slovenske narodne skupno -
sti.  

V Gorici je brez dialoga z večino 
težko kaj doseči, a tudi v opoziciji v 
manjši in slovenski občini, kot so 
Sovodnje ob Soči, je težko delovati. 
To dobro ve Kristian Tommasi, ki je 
na omenjeni občini že 4 mandate v 
opoziciji. Opozicijo se dela konstruk -

Walter Bandelj ni nikoli spremenil 
pristop do delovanja na političnem in 
civilnem področju. Sledil je vredno -
tam, dialogu, sodelovanju in po -
slušanju potrebam območja in to že 
kot rajonski svetnik, nato rajonski 
predsednik in še občinski svetnik. 
Prav tako ni mogel spremeniti tega 
pristopa kot predstavnik civilne druž -
be, saj je vedno globoko verjel v 
zbirno stranko Slovencev v Italiji in v 
njena načela. Načela stranke so jasna, 
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med pogovori. Mislim zato, da je 
danes še bolj potrebna prisotnost 
politika med ljudmi. Naši izvoljeni 
SSk se morajo zavedati vloge ki jo 
imajo, da so stična točka med insti -
tucijami in ljudstvom in isto velja tudi 
za naše politične partnerje. Nespre -
jemljivo je, da se medseboj le kre -
gamo, obsojamo v časopisih, to ljudi 
oddaljuje.  Ljudje iščejo stabilnost, 
iščejo politične in upravne odgovore. 
Večkrat med iskanjem pozornosti 
pride do trenj, napadov in nelagodij, 
do tekmovalnosti pri reševanju težav, 
kjer si celo postavljamo polena pod 
noge med sabo. Kot pokrajinski 
tajnik Ssk mislim, da nam je uspelo 
dati nek nov zagon stranki na 
pokrajinski ravni in mislim ter upam, 
da se tega zavedajo vsi. Glede na 
odzive, ki jih imam na osebni ravni in 
tudi v pogovoru z drugimi člani 
pokrajinskega sveta, mislim da je 
tako. Opažam, da nas ljudje podpirajo 
in da smo na Tržaškem smo res na 
poti zbirne stranke. Številni mi 
pravijo, da so v preteklosti glasovali 
levico oz. DS in da so zdaj glasovali 
ali bodo glasovali za SSk. Jaz upam, 
da se bodo tega zavedali tudi prijatelji 
oz. Slovenci pri Demokratski stranki, 
ker mi nismo konkurenti, smo 
sopotniki na poti k istemu cilju, in 
sicer delovanju za dobrobit slovenske 
narodne skupnosti v Italiji. Na to 

Odkar sem v rajonskem svetu in 
tajnik Slovenske skupnosti, me ljudje 
stalno ustavljajo, pišejo, kličejo… 
iščejo rešitve, odgovore, pojasnila, 
zagotovila… politika je dolžna, da 
skuša odgovoriti ljudem, ker so ljudje 
vse bolj razočarani in se tudi zaradi 
tega oddaljujejo od politike, kar jasno 
vidimo iz volilne udeležbe na posa -
meznih volitvah. “Itak se ne bo 
spremenilo nič, kdorkoli je na vladi 
ne bo izboljšal stanja,” večkrat slišim 

gledamo tudi v luči volitev leta 2027, 
ki bodo za prihodnost tržaške in 
miljske Občine zelo pomembne. 
Menda bo tudi čas, ko se bodo vrnile 
Pokrajine, ki smo jih pri SSk posebno 
pogrešali. Pokrajine so zelo po -
membna upravna enota, saj so vezni 
člen med lokalno in deželno real -
nostjo. Veliko dosežkov na našem 
območju je zasluga Pokrajine, znotraj 
katere  smo med drugim Slovenci 
vedno imeli pomembno vlogo.  

Kako lahko torej izvoljena oseba 
stopi v stik z ljudmi? Prva stvar je 
posluh, druga je aktivnost na te -
ritoriju. Ni dovolj biti politiki, ampak 
moramo biti živi akterji aktualnosti in 
tega, kar se dogaja znotraj naše 
narodne skupnosti. Lahko smo aktiv -
ni na kulturnem, športnem, vaškem 
področju. Če se hočemo imeti za 
politike, moramo dobro poznati svoje 
območje in razumeti potrebe le-tega 
in  ljudi. Ne smemo delati napak in 
iskati ljudi le pred volitvami, kot se 
je prevečkrat zgodilo pri marsikateri 
stranki. Posameznike je treba dobiti 
prej, jih zbirati po kompetencah in v 
volilni kampanji izpostaviti, zakaj  
bi kandidat dodal vrednost naše mu 
območju in slovenski narodni 
skupno sti. Politika je preveč oddalje -
na od današnjega časa, koraki naprej 
so zelo počasni, so pa nujni, če 
politika hoče biti kredibilna in si želi 

dokazati, da hodi v pravo smer. 
Pomembno je dogovarjanje in sode -
lovanje z vsemi. Glede tržaškega 
območja si upam reči, da težko vidim 
SSk, ki bi sedela izven levo sre -
dinskega kroga, to ne zaradi zgodo -
vine, ampak zaradi vrednot, ki jih 
leva sredina izpostavlja. Stik z 
vladajočo stranko je nujen, a kom -
promisi morajo biti utemeljeni in cilj 
ni vedno vreden kateregakoli kom -
pro misa.  

Stranka je v zadnjem letu na 
deželni in državni ravni pokazala in 
dosegla marsikateri uspeh z dogovori 
in sodelovanjem. Velik dosežek je v 
Rimu dosegel deželni predsednik SSk 
Damijan Terpin, ki je v prisotnosti 
predsednika Paritetnega odbora Mar -
ka Jarca in vodje Urada za slovenske 
šole Igorja Giacominija v pogovoru z 
ministrom Valditaro rešil težavo 
krčenja ravnateljstev, ki je ogrožal 
potek pouka naših šol. Šolstvo je 
steber naše skupnosti, s katerim se 
naša skupnost predolgo ukvarja, ne da 
bi konkretno posegla in ga na pravilen 
način ovrednotila. Pomembno je 
dobiti pravo formulo in šole nad -
graditi, da bodo za naše mlade in naše 
šolnike kakovostno okolje s kako -
vostno ponudbo ter v koraku s časom. 
Samo s kakovostjo in dobrim delom 
bomo dosegli zdravo narodno skup -
nost, saj dejansko preko šol gra dimo 
tudi našo prihodnost. 

Politika in ljudje

Slovenska skupnost začenja jubilejno leto
Na letošnjem tradicionalnem no -

vo letnem sprejemu stranke Slo venska 
skupnost je med govorniki odmevala 
beseda o pomenu dialoga z vsemi, ne 
glede na politično pripadnost in 
prepričanja. V petek, 24. januarja so 
se somišljeniki stranke SSk, politiki 
in drugi gostje zbrali v Restavraciji 
Sardoč v Prečniku, kjer je kot po 
tradiciji najprej zadonela slovenska 
himna, nato pa je številne prisotne, ki 
so zapolnili dvorano nagovoril pred -
sednik Slovenske skupnosti Damijan 
Terpin. V svojem uvodnem nagovoru 
se je zaustavil na stanju stranke in na 
dosežkih zadnjega leta, pri katerih je 
izpostavil uspehe na lokalnih in 
evropskih volitvah, dobre odnose z 
Južnotirolsko ljudsko stranko, ki so 
med drugim prinesli odločbo v sklopu 
reforme Premierata, ki zavezuje vla -
do, da upošteva zaščito manj šinskih 
narodnih skupnosti. Druga po memb -
na pridobitev je bila izvzem slo -
venskih šol iz krčenja šolske mreže, 
ki jo je predvidevala država na 
podlagi posegov PNRR. Predsednik 
je pozdravil tudi odločitev parla -
menta, s katero bodo v Deželi FJK 

boljši način obeležili 50. obletnice 
stranke lipove vejice, edine zbirne 
stran  ke Slovencev v Italiji. Kljub tež -
kim časom je stranka ustanovila 
sekcijo na Videmskem, kar je zelo 
spodbudno, je med drugim spomnila 
Fulvia Premolin, ki se je dotaknila 
tudi odprtih vprašanj zaščitnega za -
kona.  

Istitucionalni pozdrav so prinesli 
župan Občine Devin Nabrežina Igor 
Gabrovec, ki je poudaril pomen 
konstruktivnega sodelovanja za skup -

ne načrte in cilje ne glede na stran -
karsko pripadnost, saj je treba skupaj 
razvijati interese skupnosti in o -
bmočja. Zelo pozitivno vzdušje je na 
sprejemu občutil deželni odbornik 
Pierpaolo Roberti, ki se ni čutil pri 
nekem srečanju opozicijske stranke, 
ampak med prijatelji in sogovorniki, 
s katerimi se lahko nekaj gradi. 
Odbornik je predvsem pozdravil 
besede o stranki, ki ni opredeljena 
ideološko, ampak predstavlja interese 
določene skupnosti t.j. slovenske. 

spet videle luč Pokrajine, za katere 
obstoj se je SSk vedno borila in 
zavzemala. Stranka SSk je tako 
prepričana, da se s pogovorom z 
institucijami in z vladajočimi, ne 
glede če pripadajo desnosredini ali 
levosredini, lahko doseže marsikatere 
rezultate in reši tudi odprta vprašanja 
slovenske narodne skupnosti, za kar 
si pravzaprav od nekdaj prizadeva 
SSk. “Manjšina premore dovolj 
pameti, da se otrese ideoloških pred -
sodkov in da se zna pogovarjati in 
pogajati z vsemi, ki so na vladi, s 
pogledom naprej in ne le nazaj,” je 
med drugim dejal predsednik Terpin. 

O rezultatih in pomenu sodelo -
vanja in soglasja med posameznimi 
akterji naše družbe je spregovorila 
tudi tajnica stranke Fulvia Premolin, 
ki je med drugim poudarila, kako so 
se časi hitro spremenili in kako je 
težko delati politiko v sodobni druž -
bi, predvsem politiko manjše narodne 
skupnosti, kot so Slovenci v Italiji. 
Pri stranki so si vsekakor v zadnjem 
letu nabrali novih energij in izzivov 
ter vstopajo v leto 2025 z novim 
elanom in napori, da bodo na čim 

Matia Premolin, 
tržaški pokrajinski tajnik

dalje na 4. strani
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Začel bom razmišljanje z anek -
dotama. Minilo je par tednov, odkar 
me je na dogodku v središču mesta 
nagovoril slovenski ligaš. Zaupal mi 
je, da je res problem skrajno de sni -
čarska stranka, a da liga ni taka in če 
želimo nekaj konkretnega dose či, je to 
možno le z ligo. Nato mi je še dejal, 
da sem pretesno povezan s stranko 
Slovenska skup nost, glede tega pa 
sem mu takoj odgovoril, da drugače 
ne more biti, saj sem od nekdaj del 
nje, verjamem v njene vrednote, ki so 
moje vodilo in prihodnost naše SSk 
mi je zelo pri srcu. Dogodek me je 
spomnil na srečanje pred letom, ko me 
je starejši in še pred kratkim aktiven 
član SSk nagovoril in žalostno pove -
dal, da je od politične scene razočaran 
in mi celo svetoval naj ne kandidiram 
za deželno vodstvo stranke: “In veš 
kako mi je težko pri srcu, da ti tako 
govorim”, je dejal na koncu.  

Take besede ostanejo v spominu, v 
srcu, in jih ne zlahka pozabiš, kajti so 
izrečene od osebe, ki je veliko dala za 
stranko in za celotno slo vensko 
narodno skupnost.  

Začel sem s temi premisami, ker 
mislim, da so baza za moje raz -
mišljanje. Že od mladih nog sem v 
stranki, edini slovenski stranki v 
Italiji, predvsem, ker sem pripadnik 
slovenske narodne skupnosti v Itali ji 
in ker sem prepričan v vrednote 
stranke, skrb za slovenstvo, demo -
kracijo in samostojno politično na -
stopanje. Vrednote, ki so mi jih 
posredovali že starši, predvsem ma -
ma, in ožje sorodstvo, a tudi kro gi, ki 
sem jih obiskoval v mladih letih. 
Politike, take kot je bila v sedem -
desetih in osemdesetih letih prejšnjega 
stoletja, ni več. Takrat je SSk spadala 
v sredino političnega dogajanja, na 
Tržaškem nekje bolj levo usmirjena, 
kajti na nasprotni strani je bila 
vsedržavna desničarska stranka MSI 
in v naših krajih je blestela Lista za 
Trst. Zgledalo je, da se bo vse 
spremenilo na boljše. A po mojem 
skromnem mnenju se je zgodilo obrat -
no. 

Po tem burnem obdobju so za čele 
nastajati predvsem popu listične stran -
ke: gibanja in stranke povezane z eno 
osebo, stranke zgrajene po podobi 
osebnosti, ki jih je vodila. Politični 
svet je opustil strankarski sistem in se 
spremenil v bipolarno strukturo, leva 
sredina in desna sredina. Populizem je 
oznaka za način političnega delo -
vanja, pri katerem politik poudarja, da 
je na strani “ljudstva” proti “elitam” 
in daje obljube všečne čim širšim 
druž  benim slojem.  

Uspešnost popu listične politike 
predpostavlja tak psihološki ustroj 
množič, da spreje majo besede in 

oblju be namesto učinkov. Popu lizem 
je del totali tarnih režimov… zakaj to 
pišem? Razne politične stranke, ki se 
uveljavljajo ne le v Italiji, ampak v 
vseh državah stare celine, so tako 
ustrojene. A da ne bom šel preši roko, 
se osredotočim le na državo, kjer 
živimo in de lu jemo. Smatram, da je 
ves desno sredinski blok zgra jen na 
po pu lističnih “strankah”. Ena oseba 
vodi politiko gibanja in je njej zvesta. 
V primeru, da se popu listično gibanje 
skuša spremeniti v tradicionalno poli -
tično stranko, se nagiba k propadu, kot 
se je zgodilo v primeru Gibanja 5 
zvezd. Sedanja politična scena se mi 
zdi zelo enostavna. Vodja katerekoli 
stranke, ki bolj dviguje glas in kričeče 
izpostavlja lasten program, se s tem 
prikupi volivcem in srednjemu sloju, 
ki ga podpirajo in volijo. Moje raz -
mišlanje pa je usmirjeno v našo 
stranko Slovenska skupnost, ki želi 
biti stranka vseh pripadnikov sloven -
ske narodne skupnosti v Italiji. 
Stranka, ki je imela v svoji sredi razne 
struje, je vendar vedno dobila skupni 
imenovalec ter izgla sovala skupno 
stališče in to za dobrobit vseh nas, 
Slovencev v Italiji. Dinamike so se v 
družbi spreminjale in mi si želimo 
ostati živ in aktiven del političnega 
dogajanja. S krčenjem parlamen tarcev 
tvegamo izgubiti predstav nika v 
Rimu, razen če ne bo nov volilni 
zakon res upošteval pred stavni ka 
manjšinskih narodnih skup no sti. 
Obljuba, ki je kot sem prej omenil 
eden temeljev popu listične stranke… 
Zaenkrat dvomim v njo, kot v dolgo -
ročnost vsakega popu listične ga gi -
banja. Smo stranka, ki ni bila nikoli 
desno usmirjena in niti skrajno 
levičarska, nikoli ideološko oprede -
ljena, ne bi pa želel, da bi glede na 
čase postali populistični tudi mi. Bili 
smo vedno pluralni. Vsak je imel in 

ima osebne nazore, a vsi verjamemo v 
strankarska načela, ki so še vedno 
naše vodilo: skrb za Slovence na 
prvem mestu. Naš statut sloni na 
antifašizmu, torej pro ti totalitaristični 
ureditvi poli tične scene, ki je v bistvu 
nad gradnja populistične politike.  

Konec oktobra lanskega leta, me je 
poklical tržaški župan, ki se je vozil 
mimo Proseka, kjer so pote kala dela 
na glavni cesti. Pregledala sva dela in 
nagovorila delavce, naslednje jutro pa 
sva bila na mestu z odgovornimi 
funkcionarji (Občine in podjetja Tele -
com). Ko sva bila sama, mi dejal: 
“Vem, da ne bova nikoli politično na 
isti valovni dolžini, a kljub temu 
morava sode lovati za do bro bit obča -
nov in re šitev problemov.” Popol -
noma sem se strinjal in tega se tudi 
držim. Sodelovati in pogovarjati se je 
treba z vsemi, ki lahko prinašajo 
dobrobit za naše območje in za 
slovensko narodno skupnost, naša 
stranka pa se z italijanskim popu -
lizmom ne sme ukvarjati. Si ne 
predstavljam delovanja pod okriljem 
stranke, katere vsedržavna voditeljica 
zanika temelje združene Evrope.  

Ob petdesetletnici skupnega dežel -
nega delovanja naše stranke si zato 
želim delovanja v skladu z našim 
statutom in sodelovanja z vsemi 
političnimi pripadniki naše narodne 
skupnosti. Skrbi me za naše mlade, ki 
nas večkrat ne razumejo in so 
naveličani naših razhajanj, dvojnikov 
in ne podpirajo stalnega besednega 
obračunavanja med razni mi zamejski -
mi političnimi vo di telji. Želijo si 
skup no sodelovanje za dobrobit naše 
narodne skupnosti.  

Potrudimo se predvsem za njih, s 
tem bomo boljše in pametneje delo -
vali tudi mi sami, predsem, bomo naše 
moči vlagali v konkretne probleme 
naših ljudi in naša prihodnost bo 
rožnata.

Razmišljanje ob jubileju 
Pavel Vidoni, 
tržaški pokrajinski predsednik

Da ni lahko združiti Slovence v 
Italiji, ki so razpršeni na območju od 
Milj do Kanalske doline, je povedal 
deželni svetnik Marko Pisani, ki že 
nekaj let skuša poslušati potrebe vseh 
Slovencev, ki živijo v FJK in si šteje 
za poslanstvo predstavljati vse Slo -
vence ne glede na politična prepri -
čanja. 

Da je treba vedno iskati kom -
promise in rešitve ne glede na to, kdo 
je v Rimu in Ljubljani, je poudaril 
tudi podpredsednik državnega zbora 
Re publike Slovenije Danijel Krivec. 
Prisotne je pozdravil tudi predstavnik 
Italijanov v slovenskem parlamentu 
Felice Ziza, ki je med drugim podprl 

nadaljevanje zapisa Slovenska skupnost začenja jubilejno leto
se nadaljuje s tretje strani

zajamčeno zastopstvo Slovencev v 
Italiji in Nanti Olip, predstavnik Na -
rodnega sveta koroških Slovencev. Ob 
koncu sta svoj pozdrav v imenu 
civilne družbe prinesla tudi Walter 

Bandelj za Svet slovenskih orga -
nizacij in Igor Kocjančič za Sloven -
sko kulturno gospodarsko zvezo. 
Bandelj je med drugim omenil pomen 
edine zbirne stranke Slovencev v 

Italiji, ki si prizadeva za obstoj Slo -
vencev na tem območju. Tudi sam je 
bil vedno član in v funkcijah stran ke 
in njene vrednote ponesel tudi v 
civilno prizadevanje in delovanje.  


